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I
Po zadnjem broju novoga glasa, ki
je bio zapravo samo pozivnica k
generalnoj sjednici Hrvatskoga
akademskoga kluba, imate sada
opet "pravi" novi glas u ruka.

Vjerojatro Ce to biti i zadnji
brq u ovom ljetu, ali zato Cemo

poöeti dojduCe ljeto poöetkom
januara s prvim brojem 1991. To
znaöi da raLalo st ni smo do sti gnuli
naS vla§Ci cilj, dauredimo 6 b§ev
u ljetu, ali pokidob da smo se sada
zadjelali u posao, se ufamo, da Ce

u dojduCem ljetu funkcionirati
predvidj eno pro§irenj e.

Po pozitivni reakcija sa stra-
ni §titeljev smo uvjereni, da ste Vi,
dragi §titelji prihvatili minjanje u
lay-outu, ko je bilo konaöno po-
tribno, ar sada slalemo novi glas
na vla§Cem kompjutoru.

Do neke mjere se je i ugoda-
1o pro§irenj e broj a suradnikov, kim
se kanimo na ovom mjestu poseb-
no zahvaliti. Dobri suradniki su
najveCi kapital svakoga öasopisa,
a mi smo odvisni od dobrovoljnih
suradnikov, ar ne moremo nikako
nadoplatiti njev trud i njevo djeio
za novi glas.

Nikako se nije

financijelnu bazu novoga glasa.

Prem da smo mogli povi§iti nakla-
du za 20Vo na 600 eksemplarov,
smo j o§ svenek kompletno odvi sni

odj avnih subvencijov. Uzrok tomu
je dijelom i öinjenica, daneki pret-
plandkijednostavno ne platu svoj
novi glas.

Akcija "kumstvo za novi
glas" je bila relativno uspje§tta i
nam je doprimila toliko, da more-
mo platiti barem po§tanske stro§ke
za pretplamike u inozemslvu. Za
bududnostCemo si morati premis-
liti, kako bi mogli dojti do
odgovarajuCega bro3 a inzeratov.
Ovo neka bude ujednom i apel na

sve na§e §tite1je, ki bi znamda kanili
inzerirati u novom glasu ili ki kanu
posredov ati rnzer ate. Prosim j avi-
te se u sekretarijatu HAK-a.

Na§ cilj je, da bude novi glas

öim ved odgovarao potriboCam

§titeljev. Za:obi nas veselilo, ako

bi nam pisali kritiku, primjedbe,
ideje i Zelje, öaneka bude u novom
g1asu, da bi mogli u öim veCoj
mjeri usli§iti pro§nje na§ih §tite-
ljev.

Jur sada najlip§a hvala na

kumstvo za novi glas
za Ugarsku i Slovaöku

Georg Holzer, Günther Me-
sariö, Jim Hlavaö, Tibor
Fabian, Stjepan Damjano-
vii, Josef Ser§ii, Mori§ka
Jahns. Werner Weilguni,
Franc RoZeni6, Ana Stoje-
viö, Manfred Khely, Inge-
borg Hoffmann, Toma§
Kuzmii, Ernst Mikaö, An-
djelka i Edi Horvat, Nikola
Benöiö, Bela Schreiner, Al-
fred Grubiö, Erich Stefaniö.

Srdaöna hvala u ime
na§ih §titeljev u Ugarskoj

i Slovaökoj.

Zasve, ki se kanu isto
ukljuöiti u ovu akciju:
konto: Hrvatski akademski
klub, br.: 697 413003
br. banke: 20151,2-Beö
ili nazovite jednostavno u
uredniörvu:0222- 505 71 06

ugodalo uövrstiti Va§em trudu. uredniötvo

SI
vlasnik, izdavaö, nakladnik: Hrvatski akademski klub
uredniki: Jandre Palatin, Franjo Srujf
suradniki ovogabroja: Jandre Palatin, PetarTyran, mag. Fred Hergovid, Katarina Drag§i6, Jakov Zvonuie,
Manfred eenar, Franjo §mjf, Jurica Öenar, Doroteja Maurer, team "maliradid", Petar TaLky, Dr. Pavel
Apovnik, Anita eenar, Dubravko Horvatid, Kristina Karall
grafike, kailoon, slike: Vjesnik, Veöemi list, Petar Tyran, Petar TaZky, Erich Schneller
slaganje: Regina Palatin
lay-out: Franjo Srujf, dipt. inZ. Stefan Roth
ekspedit Regina Palatin
foto-slog: Hrvatski akademski klub, Schwindgasse 14110 Beö
tisak: Wograndl, Matr§tof
nakladni po§tanski ured: A - 1040 Beö/9Vien
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KagARET 20
Kabaret znaöi, da se smimo smijati, kade bi se

morali zapray o plakati. Demokracij a prez politiÖ-
koga kabareta nije moguCa. Manjinska politika,
kade se mnogo ne smi reCi ofvoreno, da se ne bi gdo
zbantovao, jo§ öuda veC potribuje svoj kabaret.

Öe§drNre zAsLUZErvrH 23
Ki nima pine z za öasne prstanje i öasne medalje, ta
more podiliti samo öasne titule. Ali ponekad veli
jedna öasna tinrla veC nego 100 medaljov.

MaNrnrs u Eunopr 24
U skupnom stanu Europa Cedu imati manjine jo§
vaZnije uloge nego do sada. Jeli Cedu je moCi
ispuniti ili je li Cedu samo öuöati u pivnici, odvisi
konaöno i o tom,jeli Ceduuopde doZiviti tuEuropu.

Urwre"rxosr 26
Öa j e u dram aturgij i kabaret, to j e u likovnoj umjet-
nosti karikatura. Smijati se, kade bi se morali plaka-
ti. Jedan opd majstorov svoje struke jeZagrepl,an
SreCko Puntarid, Felix. Novi glas ga predstavlja.

Suo 28
Zemaljski sud u Beöu je ukinuo sudski postupak
protiv novoga glasa, s kim su bili poöeli po prijavi
dr. Gassnera. Uredniötvo sveöuje.

Porre(nr.re aMLrE 29
Rumunjska nije takova, kako si ju mi Zeljimo. Sada
kani Austrija izrivati oko 10.000 biguncev najzad u
Rumunjsku. U zimu, u diktaturu, u kaos.

Erorocue 32
Mi imamo samo jednu Zsmlju. Sami si moramo
zadiliti, kako dugo ju jo§ kanimo imati. Ako i
nadalje samo pasivno gledamo, kako niöimo nasu
Zemlju, Cemo morebit jo§ sami doZiviti konac.

DaN t"t-aoNe 35
Po prvi put je bio Dan mladine u Ugarskoj. Tako
velik uspjeh je bio, tako neoöekivano dobro je
funkcionirala koordinacija i organizacija, da su jos
i organizatori sami u sranju saliti se prik njega.

Uvouxn<, Il,enssuM

Grasrvoym.

Iz Na§nr ARHrvov

Canroon

glas

Icnarr§dr MANJTNSKA pot.rrrKA 4
Nije sve zlato, öa se sviti, a nije svaki za Hrvatswo,
ki to veli o sebi. U gnjazdu zagladjenih malih
hrvatskih dru§tav sidu i tuste kukavice. Prepomatje
moremo samo po njevi krivi glasi - ako dobro
poslu§amo. Pticu hraniteljicu - biraöe - noru ove
ptice ne samo pri podiljenju subvencijov nego i pri
izbori.

MeNrnvsra pot.rrrKA 6
Ki smi zastupati Hrvate? Neodvisnaprivatna druswa,
velestranke, njevi hrvatski vasali,
vlada, manjinski mandatar
Zelenih? Pri borbi za ekskluziv-
no pravo ki smi zastupati manjine
mnogi zabu, daje vaZnije swamo
djelati za manjine. Snage raspru-
diti zbog liöne oholosti znaöi
gri§iti premanarodu. Staraje dob,
da ljudi sami poönu zastupati
sebe.

SroveNcr u NenooNoM sAvJETU 10
Ljetodan dugo djela Narodni savjet za koruske
Slovence. U njevom savjetu su u nadstranaökoj
kuriji zastupane samo dvi priznate proslovenske
organizacije. Stranke i crikva sidu na drugoj strani.
Jedna od organizacijov - Narodni svet - gleda savjet
prem razliönih nedostatkov kot pozitivan pokusaj.

Kolrruvrrrrnr u crBANru 13
U akademskom klubu igraju studenti najvaZniju
ulo gu. S tarij a generacU a to $eda iz distance, pone-
kad se angaLia, ponekad ne. Na skodu svih se jo§
nije ugodalo najti pravi modus, kako bi se aktivisti
i seniori nadopunili u korist cijele organizacije.

Srevrsrrra 16
Malo znamo za na§e GradisCanske Hrvate u okolici
PoZona. Prem da su bili otkinuti od wih drugih
Hrvatov, su si oöuvali svoje. Danas imaju öetvera
glavna sela, apripadaju trim dijalektalnim gmpam.
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MANJINSKA POLITIKA

Valdi na§
ki si sada

socijalistiökih na-
konzervativnu, an-
niju, pi§e Manfred

PoÖetkom osam-
desetosmoga ljeta je
do§lo na öelu "Prezidi
ja" do promjene. Cin-
drofski naöelnik Valter
hior je naslijedio Frica
Robaka u funkciji
predsjednika.

Mnogr ljudi zu to
gledali kao jedno radi-
kalno minjanje u ma-
njinskoj politiki Prezi-
dija. Jo§ i socijalist stare
garde Franjo Probst je
rekao, da se stari örljeni

4

Cindrofiooo
Stara je diskusija, ki smi zastupati Hrvare, a ki ne.
Najbolje je jo§ svenek, ako gledamo öine dotiönih drus-
tav i strankov. Interesantno je, da moremo ovde najti
velike r azlike u mno g ocitiranoj i -plakatiranoj "kv ali te ti
mi§ljenja i agiranja", a jos zanimljivüe je, da uprav
socijalistiöki Prezidij i pod novimi peljaöi negleded

öelov zastupa
timanjinsku li-
eenar.

i ömi Hrvati veC ne
bi mogii podobriti,
da bi bile puöi med
njimi prediboke i da
je spalo preveC ne-
femihigrubnihriöi.
Alikodmladih-ne-
optereCenih - da bi
bilo §anse, da bi se

kako tako na§li. Po
nekolikiljeti se sada

stavlja pitanje, je li
je ta optimizam bio
opravdan. Najbolje
je, ako analiziramo

nekoliko od glavnih politiökih
akcij ov od gov arajuCih politiöarov
Prezidija u zadnjem öasu.

I.
Prezidij, odnosno predsjed-

nik Prezidi.l a, zema1.;ski poslanik
Valter Prior, je pri konferenciji za
§tampu u Zeljemu rekao. da je
onda za postar'ljen]e dvc.;ezröaih
topografskih nafpisor'. ako se :::-
novniki pojedinih hn,atskih i
mi§anih sei u posebnom referen-
dumu odluöu veCinom za dvoje-
ziöne tablice. Ada ako su 50Vo i
jedan stanovnik za dvojeziönu ta-
blicu (napr. u Cindrofu) onda Cedu
postaviti tablice, a u obmutom slu-
öaju su javni natpisi jednojeziöni
kotu Tirolu, Solnogradu i u drugi
pokrajina Austrije.

U prvom pogledu izgieda to
kot demokratiöan, znamda jos i
basiönodemokratiöan postupak, ar
ljudi odluöu sami o svoji posli. Ali
ako toönije pogledamo, ne ostane
u tom apsoiutno ni§t demo-
kratiökoga. Demokracijaje proces

novi glas s/90



diskusije ili bolje reöeno proces
medjusobnoga rije§enja proble-
mov u skupnom Zivotu. To znaöi
"demokracija" je pojam "kva-
liteta". Izbori, referendumi su
zadnji dio toga procesa. Oni su
samo "tehniöko" rjesenje proble-
mov. Prior oöi-
vidno usko gle-
da demokraciju.

Izvan toga
su topografski
natpisi dio Öla-
na7 Drlavnoga
ugovoriL a s tim
dio ustava. Nije
logiöno, zaö bi
stanovniki Bo-
ri§tofa, Dolnje
Pulje, Cindrofa
itd. od1u0i1i, jeli
dijeli Austri-
janskoga ustava
njimodgovaraju
ili ne.

Je Prior,
naöelnik Cin-
drofa ipredsjed-
nik socijalistiö-
koga Prezidija protiv ispunjenja
Austrij ansko ga ustava? U tom slu-
öaju se on postavi na istu razinu
kao njegov kolega, naöelnik Kni-
na BabiC, ki isto kani referendu-
mom (za srpsku autonomiju u
Hrvatskoj) torpedirati ustav Hr-
vatske. A1i je to samo slabo
premi§ljena izjava? Öa kani biti
Prezidij za zastupnikamanjine, ako
kani veCinom rije§iti manjinsko
pitanje? ea teci neznaju, da se u
manjinski pitanji nesmi argumen-
tirati vedinom, ar onda manjinsko
pravo nima smisla?

Na svaki naöin pada u oöi
ista argumentacija kao u sezdeseti
i sedamdeseti ljeti pod predsjedni-
kom Robakom. I on je argumenti-
rao da nije potribno ispuniti sve
(ali uopCe ne?) toöke Ölana 7, ar
veCina Hrvatov da to ne bi Zeljila.
Jur Robak se nije mogao onöas
probiti s tom argumentacijom
unutar socij alistiöke stranke, ni kod
kancelara Kreiskoga, ni kod
struönjakov stranke.

s/90

II.
Drugi sluöaj jepitanje inter-

etniöne odnosno hrvatsko-ugars-
ko-nim§ke §kole u Borti, kade se

Prezidij isto suprotstavlja. Jur ÖIan
7 govori o odgovarajuCem broju
sridnjih §kolza Hrvate. Da bi Hr-

vati barem skupa s Ugri dostali
jednu interkultumu gimnaziju, bi
morao biti najmanji cilj svakoga
iskrenoga zastupnika manjine.
Tomu dodatno Borta kot jedini
glavni varo§ kotara nima gimnazi-
je, a u okolici bi se na§lo dost
interesiranih §kolarov. Jasno je, da
bi morali i nadalje pet-
jati - odnosno izgraditi
pos§ede hrvatske raz-
rede na razliönt sridnji
§kola, da bi i onde na-
stao hrvatski jezik ba-
rem dijelom i nastavni
jezik. Da ali Prezidij
zbog partij skopolitiökih
uzrokov kani torpedira-
ti ov projekt, ki bi podu-
pftao izobrazbu Hrva-
tov na materinskom
jeziku, je dokaz, da
hrvatske socij aliste öeka
jo§ dalek put do "kvali-
tete agiranja".

m.
Jo§ dandanas ar-

gumentiraPrezidij sa starim argu-
mentom, da veCina hrvatskih bira-
öev stoji za njevom politikom. Ar-
gumentacija ide jur tako daleko,
da veC ne radikuju med glasi za

stranku i glasi za per§onu kancela-
ra Vranickoga, ki je pri zadnji

izbori dobio i puno "hrvatskih"
glasov, bez da bi bila prekriZena
lista 1 - SPÖ. Sa starim argumen-
tom, da bi bila ve6ina Hrvatov za
Prezidij, se kanu sada oöividno
profilirati i na intemacionalnom
parketu, kako to pokaZe Priorovo
pismo na intemacionalnu man-
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jinsku konferenciju od 19. do 21.
X. ovoga ljeta u Osijel«y'Ilrvats-
koj. Da ali Prezidij pri tom negira
studiju IFES-a, ki stoji btizu
socijalistom, kaZe da je manjinska
politika Prezidija daleko od svake
kvalitete. Neobjelodanjena srudija
je naime dokazala, da kumaj ki
Hrvat gleda Prezidij kot svojega
politiökoga zastupnika u vezi s

Hrvatswom.
IV.
NaZalost moramo ustanovi-

ti, da je bio optimizam u vezi s

promjenami manjinske politike
Prezidij a neopravdan- Prezidij pod
peljanjem Ivanöida i Priora nije u
stanju voditi progresivnu politiku,
ka temelji na suvremeni socij alno-
i politiökoznanstveni spoznanji.
Drugaöije reöeno: socijalistiöki
Prezidij stoji jo§ pred promjenom
u smjer novoga "kvaliteta mi-
§ljenja" i novoga "kvaliteta agi-
ranja" kotje to plakatirala socija-
Iistiöka strankau zadnjoj izbomoj
kampanji. U toj unutantranaökoj
diskusiji Cedu socijalisti morati i
diskutirati vruCe pitanje, je li moru
dostignuti novi manjinskopolitiö-
ki profil sa sadasnjimi reprezen-
tanti Prezidija, ili je li je znamda
potribno prominiti ne samo poli-
tiöki program, nego i peljaörvo.

Socijalisti moru biti gizdavi
da imaju toliko dobrih i sposobnih
ljudi u svoji redi. Uglavnom su to
mladi i studirani drugi, kibimogli

Nije dost plakatirati kva-
litet - triba ga i ostvariti

upelj ati novu manjinskopolitiCku
liniju. Socijalistiöka stranka je jos
i u tako dobroj situaciji, da more
bez daljnjega producirati manjins-
ke govoraöe za druge stranke, bez
da bi sama hasnovala ta potencij al.
Morebit, da Ce imati Franjo Probst
ipak pravo i da Cedu se örljeni i
ömi Hrvati razumiti jednoga dana
i se skupa zalagati za interese
svojega naroda, ali kako zgleda (e
to biti generacija unukov, a ne
sinov. Ipak Zeljimo, da Ce to i
dobri Probst jo§ doZiviti.
6

MANJINSKA POLITIKA

Direktni
mandat?

Informativni centar Austrijanskih narodnih grup, bolje
poznat pod kraticom tCÖV, je prezentirao pri konferen-
clji za §tampu model izbomoga prava, kako bi mogle
manj ine doj ti do sv oj e ga zastupnika u p arlamentu. Iz gle -
da ali, da se za ovim "direktnim mandatom" shranja
velika Ieöka za manjine, pise Franjo Srujf.

ZastupniöWo manjin u par-
lamentu u Beöu je stara sanja na-
rodnih grup. Zelena altemativa je
do neke mjere mogla ispuniti ovu
Zelju manjin tim, da im je odstupi-
la veC i1i manje autonoman man-
dat u parlamentu, neodvisno od
toga, koliko pripadnikov manjin
zaista glasuje zaZnlene. Mandat
je do ove periode ispunio koruski
Siovenac Karel Smolle. Iako je
bio u prvom redu zastupnik Slo-
vencev, su bile i druge manjine
lojalne s njim, ar zu si oöekivale
odredjenu pomoC i za svoju ma-
njinu.

Sada, kad se zastupnik ma-
njin unutar Zelenih ved ne zove
Smolle i ved nije Slovenac, nego
Stoi§id, i je Hrvatica, zu poöeli i
Smolle i njegove organizacije
dvojiti na tom, je li je ovo rje§enje,
ko je Smolle öetira ljeta dugo

propagirao kot ideaLno, uopde
podnosljivo za manjine. Najnovi-
ja ideja u borbi za mandati zamo(,
je inicijativa za "narodno pordbo-
vanje za minjanje izbomo_ua pra-
va". IZÖV pod pelj anjem Smollea
je izdjelao koncept za novelirano
izbomo pravo, po kom bi mogle
manjine dostati svojega zastupni-
ka u parlamentu. Konkretno kani
lZöY minjati izbomo pravo, da
posebna manjinska stranka ne bi
tribala takozvani temeljni mandat
u jednoj saveznoj zemlji, ako kani
dostignuti takozvani mandat osta-
lih glasov u drugom podiljenju
mandatov. Zasada je potribno, da
svaka stranka, ka kani biti zastu-
pana u parlamenfu, üiba bar u jed-
noj zemlji temeljni mandat, to znaöi
priliöno 25.000 glasov. Ov temeljni
mandat je zasada i uvjet, da bi
dotiöna stranka mogla dojti i do

novi glas sl90



dodatnih mandatov pomodu
"ostalihglasov" u izbomom knrgu
"7Äpad" ili "fstok". No, 25.000
glasov zatemeljni mandatu nekoj
saveznoj zemlji, to je za waku
manjinu utopija. Interesantno bi
nastalo za manjinsku stran-
ku, kad bi mogla dojti do
mandata ostalih glasov prez
temeljnoga mandata u ne-
koj zemlji.

Zasada postoju dva
izbomi krugi: u Istoku su
ukljuöeni Gradi§Ce, Beö i
Dolnja Austrij a, a u Zapadu
ostale zemlje. lZöY
potribuje, da bi se minjalo
ovo podiljenje tako, da bi u
jednom krugu bili ukljuöe-
ni Beö, Gradi§Ce, Stajerska
i Koru§ka, a ostale zemlje u
drugom krugu.

Smisao ove cijele
igre: Neka manjinska
stranka bi mogla kandidira-
tiuprvomizbomomkmgu.
U nijednoj zemlji ne bi do-
stala temeljni mandat, ali
pokidob da je manjinska
sftanka, bi ipak imala §ansu,
da ipak dostane mandat
ostalih glasov u svojem
izbomom kmgu, u kom bi
bile ukljuöene uprav one zemlje,
kade Zivu autohtone manjine. A
ovde IZÖV oöividno spekulira na
oko 25.000 glasov od Hrvarov,
Öehov, Slovencev, Ugrov, Slova-
kov itd. Momentano imaju samo
Slovenci svoju manjinsku stran-
ku, Koru§ku enotnu listu, KEL.
Ovu bi tribali prestrukturirari i
otvoriti za ostale manjine, i tim bi
bila KEL predestinirana da kandi-
dira kot svemanjinska stranka, u
koj uglavnom ipak Slovenci odlu-
öu opolitiki. Glavni kandidatl(EL-
a je Karel Smolle, i tako bi on opet
imao svoj mandat

"Direktni mandat" je sigur-
no veliko sku§avanje za pripadni-
ka manjine. Dost dugo su nas
gnjavile stranke, dost dugo su se
igrali s nami, prez da bi se mogli
suprotstavljati. Ako ali bolje ana-
liziramo ov direkuri mandat, onda
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je to zapravo velika leöka za
manjine. Neodvisno od toga, je li
je uopde moguCe dostignuti 25.000
glasov za manjinski mandat, bi ov
mandat u prvom redu §kodio
manj inam. Svaki manj inac, ki kani

biti zasrupan u parlamentu, bi
morao glasovati za jednu jedinu
manjinsku stranku. Tim bi morao
podupirati i nje socijalni, gospo-
darsweni, obrazovni- itd. progfiun.
To je konac pluralizma za
pripadnike manjine. Nemogude je
potribovati, da bi djelaöi i podu-
zetriki iz manjine imali iste inter-
ese u socijalni pitanji. Javnost i
velestranke bi ali prez dvojbe
ocijenili manjine po ukupnom
broju biraöev. To znaöi, ako bi
glasovalo po cijeloj Austriji 4.000
ljudi za manjinsku stranku, bi ve-
lestranke punim pravom argu-
mentirale, da im a samo 4.000 ljudi
interesa da düav a ispuni poüibo-
vanj a manjinske stranke.

Iskustvo u zapadnoj Europi
ka2e, da more manjinska stranka
dostignuti maksimalno tretinu
manjincev. Ostale dvi tretine su

novi glas

onda ukljuöene u ostale stranke i
gledaju manjinsku stranku kot
svojega politiökoga neprijatelja.
Svi manjinci, ki nizu za manjinsku
stranku, su najednoö protiv ma-
njine, i to samo zato kad jedna

grupacija iz manjine misli da je
ona jedini zastupnik manjine. A
obmuto velu aktivisti manjinske
stranke: kinije za manjinsku stran-
ku, ta nije dobar manjinac. Samo
SVP u JuZnom Tirolu je ovde
iznimka, ovde do neke mjere
funkcionira model manjinske
stranke. Ali to zbogtoga, kad su
JuZnotirolci de facto veCina u
svojoj zemlji, i kad je mogude da
je unutar SVP-a razliönih gibanj,
ka moru povuCi razliöne sloje
naroda. Ova gibanja (djelaöi, pos-
lodavaöi itd.) onda zastupaju za-
pravo stranke, a cijeli SVP onda
nastupa na van kot npr. na§a vlada.
Kumaj da je manjinska stranka ali
zaistinu stranka manjine, ta model
ved ne funkcionira.

Istotako bi velestranke pu-
nim pravom argumentirale, da se

one ne tribaju zalagaa, za manjine
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i sworiti pozitivne zakone zama-
njine, ar svi oni, ki su za takove
mjere, ionako ne glasuju zayele-
stranke nego za manjinsku stran-
ku. Tim bi i prestao sadasnji -
naZalost dost skromni - pro-
manjinski angaZman nekih
intelektualcev unutar poje-
dinih smankov. Manjine bi
bile konaöno u getu, kamo bi
se same zavlikle.

Jo§ i u siuöaju, da bi
dostignula manjinska stran-
ka svoj mandat, bi bio ta
mandatar zgubljen u parla-
mentu. Za sve vaZnije po-
stupke u parlamentu (poui-
bovanja, pitanja, inicijative
itd.) je potriban odredjen b§
mandatarov. Ili 5, ili 7, ili
treöina itd. Jedan sam more
samo poslu§ati i ponekad
govoriti o svoji problemi.

To je i jedan uzrok,zaö
uprav Haiderova slobodn-
jaöka stranka tako ve-
hementno podupira model
direktro ga mandata. Jednim
mahom bi reducirala manji-
re na treti dio, bi je izolirala u
javnosti i u stranaökom sistemu, a
k tomu dodatro bi se mogla zgo-
varati, da je to sve Zelja samih
manjin.

Interesanuro je i to, kakovi-
mi sredstvi kani grupacija oko
Smollea dostignuti ov mandat i
kako pri ovoj borbi zamoönastu-
paju prema drugim manjinam. Pri
konferenciji za §tarnpu su rekli, da
bi i Gradi§Canski Hrvati podupira-
li inicijativu za direktni mandat.

"i?^
?,\,,:?,' ,{/.\ ;.*),lZY,

Jandre Palatin da je punomodnik
za llrl'tate, a Hrvatsko kultumo
dru§tvo da bi nosilo tu ideju. Jan-
dre Palatinje veljek dementirao u
izjavi za §tampu, ar nikada nije

privoljio u to, da bi bio on puno-
moCnik. Suprotivno, Palatin je jos
i odbio pro§nju IZöY-a,je li bi
preuzeo tu funkciju. Hwatsko kul-
tumo dru§wo, u öije ime IZÖV
govori, arje HKD ölan IZÖV-a, se

ali nije oficijelno distanciralo od
ovoga p§ekta. To je sada po
zakonu o §kolstvu i po diskusiji o
tom, je li Cebiti Hrvatili Slovenac
manjinski mandatar unutar Zele-
nih, treti sluöaj, dalZöY govori
protiv interesov Hrvatov pozi-

vajuCi se na Hrvatsko kultumo
dru§tvo kot uölanjenu organizaci-
ju. Stara je dob, da Hrvatsko kul-
tumo dru§wo rije§i ovo pitanje i da
se u buduCnosti öuva takovih

akcdov IzÖv-a. Pi-
tanje je to politiöke
povjerljivosti, ako
krovna organizacija
nekoliko puti govori
u ime svojih ölanov,
aölani odtogani§tne
znajtt.

Öisto drugaöija
je situacija manjins-
koga zastupniötva,
ako je to na komu-
nalnoj ruzint. O tom
bi si morala sva
hrvatska dru§wa tra-
piti glavu. U smislu
direktne demokraci-
je bi bilo potribno i
opravdano, da bi
utemeljili u pojedini
seli hrvatske liste, ke
bidirekuro zastupale
interese stanovnikov
protiv interesov

strankov u selu. Dostputi je situa-
cijatakova, dabi bili funkcionari u
selu za Hrvaßfvo, ali samo zato,
kad je to nije zemaljski ili savezni
interes dotiöne stranke, se ne ufaju
nastupati za Hrvatswo. Ovde po-
stoji sigumo moguCnost, da se

najdu seoski ljudi, ki kanu aktimo
suradjivati u selu, i ki se ne kanu
ugnuti diktatu partijskih centralov.
Jako je kratkovidno misliti, da
imaju socijalisti ili narodnjaki iz
partijskih centralov jedini recept,

/t^inri >4s:rrr/PNiK
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ki valja za svako seio. Suprotiv-
no! Jur male liste, ke se zaistinu
zalaba, za interese stanovniötva,
ke su iz sela, i ke nimaju stalni
pritisak iz partijske centrale, bi
mogle biti atraktivne za stanov-

nike i bi se mogle zalagatt i za
opstanak i razvitak Hrvatswa.
Ovde ieZi i velika sansa npr. za
seoske sekcij e HKD-a, ke ne smu
biti pomagaöi neke stranke, nego
ke bi se morale aktivno ukljuöiti
u politiku. Ove üste bi mogle
slobodno koalirati s tim, ki im
nudja najbolji kompromis, da bi
mogle pozitivno djelati za selo i
da bi mogle djelati u korist
Hrvatov. Uprav u selu, kade tri-
ba rije§iti konkretne projekre u
skupnom Zitku, sigumo nima
smisla unositi ideologije u poli-
tiku, tim dasukonaöno dvi frak-
cije u selu, ke se wadjaju zbog
ideolo§kih uzrokov, prez da bi
zaptavo razumili tu ideologiju.

Model seoskih listov, ke
zastupaju i interese Hrvatov ima
svoje opravdanje ne samo zbog
toga, ar je jedini model prave
demokracije, nego kad je i iz
gledi§da manjinske politike naj-
prihvatljiviji pul Da Ce biti ov
put dosta nal»ran i duZiöak, je
jasno. Triba se odreCi tradicio-
nalnoga mi§ljenja, da centrale
diktiraju, a uiba se i hrabro boriti
protiv tudjih interesov vele-
strankov, ke sigumo neCedu prez
svega akceptirati manjinske in-
terese, ako ide za utjecaj u selu.

spa

Narodni savjet i autonomija
Kad su u protuliCu ovoga

ljeta baltske republike proglasile
neodvisnost od centrale u Mos-
kvi, su to djelale za to, da budu
same upravljale wojom domovi-
nom. Zvana nekih nacionalistov
se u Estoniji, Letoniji i Liwi nig-
dornije kanio zbaviti Rusov zbog
toga, kad suRusi, nego zbogtoga,
kad su Rusi u baltski republika
upeljali komunizam.

Nebdvisnost ili autonomij a
narodalharodnosti znaöi, da poli-
tiöke strukture vladajuCega naro -
da za manjinu ne valu. Ako se
danas veli, daje Istoöna Europa
slobodna, onda se to veli zbog
toga, ar mi§ljenje komunistiöke
stranke veC nije mjerodavno.
Dana§nji peljaöi Poljske, eehos-
lovaöke i Ugarske su priznati kot
legitimni zastupniki naroda, za
razliku od prija§njihvladarov, ki
su na to mjesto bili posadjeni od
Rusov.

A sadauAustriju: punu au-
tonomiju - u smislu otcipljenja
od drZavnoga saveza - niki od
Gradi§Canskih Hrvatov ne kani.
7-a to nan ekonomski ide öuda
pre dobro. Ali djelomiönu auto-
nomiju, ka bi nas osposobila, da
sami odluöujemo o hrvatski pos-
li, tu bi rado vidili.

Naravno ne oni, ki profiti-
raju od momentane konstelacije
moCi. A to su prez sumlje politiö-
ke partije. One su protiv wake
promjene, ar bi nek minimalno
samoupravljanje Hrvatov za nje
maöilo gubitak uticaja, a tim za
svakoga funkcionara gubitak
pr§onske vaZnosti.

Ako je Martin IvanÖiC pri
ORF-diskusiji o narodnom sa-
vjetu rekao, daprez partijov ne
ide, onda je jasno, zaö onto veli.

Ustanoviti, da u. Austriji prez
partijske politike ni§t ne ide, je
jedno; tim ali drugim sugerirati,
da se triba u to podati i da ni§t ne
preostaje nego svinjariju po-
Zrlnuti, je drugo.

Jo§ suptilniji (pravoda i
bezobramiji) su predlogi socija-
li stov, öa nal iLe zadaöubudude ga
narodnoga savjeta za Gradi§-
Canske Hrvate. Da ne dojde do
utiska, da Ce savjet samo sluZiti
razdiljenju zubvencijov, su oni
predloZili, da se u tom gremiju
kanu pominati iskljuöivo o sa-
drZajni pitanji. Naime o stvari, ke
su Gradi§Canskim Hrvatom za-
konski inako jur zagarantirane.

O dvojeziöni seoski tablica,
o hrvatski §kola i o hrvatskom
sluZbenom jeziku bi polag Zelje
Ivanöida i Priora odluöili rcfe-
rendumi u pojedini hrvatski seli.
MoguCi rezultaü 500 Stikapron-
cev more ukinuti Austrijanski
drZavni ugovor!

Jedino mogude rijesenje je
ada slijedeCe: organizacije, ke su
dio politiökoga sistema vedins-
koga naroda, ada süanke, u nijed-
noj kuriji narodnoga savjeta nist
nizu zgubile. Trostnrku kontrolu
manjine (savezni kancelar, partije
u stranaökoj kuriji, partijske
filijale u nadstranaökoj kuriji)
triba namjestiti jednostavnom
kontrolom (narodni savjet tanaöi
kancelaru, a ov odluöi onda za ili
protiv predloga).

To bi pravodaznaöilo, da bi
socijalisti izgubili uticaj u narod-
nom savjetu. A toupravpo slavni
izbori zanarodni tanaÖ. A to uprav
u trenutku, u kom Valter Prior
kani svakoga osvidoöiti, da su
bili glasi za Vranickoga glasi za
manjinsku liniju socij alistov.

novi glas
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MANJINSKA POLITIKA

Volksgruppen-
beiräte

Ein Schritt nach yorne?

U zadnjem broju novoga glasa je pisao Gradisöanski
Ugar Andreas Szeber6nyi o iskustvi Ugrov s njevim
savjetom. U ovom broju pise dr. Pavel Apovnik, odbor-
nik Narodnoga sveta koro§kih Slovencev i öIan narodno-
ga savjeta za Slovence o svoji iskustvi u slovenskom
savjetu. Narodni savjet za koruske Slovence postoji sada
j e dno lj eto, a narodnu grupu zastup aju p o öetiri za stupniki
" Narodno g a sveta " i " Zy eze" dvih velikih nadstranaökih
slovenskih organizacijov. Stranke i crikva sidu iskljuöi-
vo u svojoj kuriji, a ne u kuriji drustav.

Volksgruppenfragen sind
eminent politische, abernicht aus-
schließlich politische Fragen. Zu
ihrer Lösung ist neben dem politi-
schen Willen der zuständigen
staatlichen Organe auch die mög-
lichst genaue Kenntnis der kon-
kreten Situation der Votksgrup-
pen erforderlich. Diese Kenntnis
können letzten Endes nur Ange-
hörige der Volksgruppen selbst
beisteuern. Daher ist es im Grunde
unerläßlich, die Volksgruppen
bzw. deren Repräsentanten in die
Entscheidungsprozesse in Volks-
gruppenangelegenheiten mitein-

10

zubeziehen. Derldealfallwäre eine
allgemeine Regelung, die die
Verretung der Volksgruppen in
den staatlichen Entscheidungsgre-
mienmit Sitz und Stimme sicher-
stellt, wobei der Grundsatz gelten

Von solchen idealen Rahmenbe-
dingungen sind wir leider meilen-
weit enfemt.

Von diesem idealtypischen
Standpunkt aus betrachtet, ist die
Einbindung der Volksgruppe in
die Entscheidungen über ihre
Lebensfr agen in anderen Formen,
etwa durch ihre Minvirkung in
Beratungsgremien, jedenfalls eine
qualitativ weniger befriedigende
Lösung. Ob sie dennoch ange-
nommen werden soll, möchte ich
im folgenden kurz behandeln.

II.
Die im Abschnin II des

Volksgruppengesezes 1976 ( im
folgenden VGG ) festgeschdebe-

Savjet ne zashrpa slovensku narodnu grupu.
Zastupniki Slovencev

su i nadalje Narodni svet iZveza.

solIte, daß die Mehrheit keinerlei
Gesetz oder Maßnalme gegen den
erklärten Willen der ethnischen
Minderheiten beschließen darf.

ne Konzeption der Volks$uppen-
beiräte entspricht durchaus jener
der in Österreich allein auf Bun-
desebene bestehenden mehr als

novi glas sl90



100 Beiräte. Bei allen diesen Bei-
räten hat die alleinige Entschei-
dungskompetenz das jeweilige
beratene Organ, dieses hat die volle
Verantwornrng ftir die geroffene
Entscheidung. Die Außerung des
Beiratsgremiums ist rechtlich
gundsätzlich unverbindlich, eben
ein Rat, eine sachverständige
Meinung. Allerdings würden die
zahlreichen Beiräte auf Bundes-
und Landesebene lilngst nicht mehr
funktionieren, wenn die ange-
sprochenen Fachleute und Inter-
essenvefireter den Eindruck hätten,
daß ihre Beiratsäußerungen kein
Gewicht haben und unbeachtet
bleiben. Im politischen Alltag hat
das Wort derBeiratsmitgliedereine
hohe faktische Wirkung, sei es weil
es der Rat von Sachverständigen
ist, sei es weil die Beiratsmitglie-
der auch Vertreter von Parteien
und Interessenverbänden sind.

Ii:wieweit dieser allgemeine
Befund auch frir die Volksgrup-
penbeiräte gilt,kann zur Znit no ch
nicht gesagt werden, da erst zwei
der insgesamt vier vorgesehenen
Volksgruppenbeiräte konstituiert
sind, wovon der Beirat frir die
slowenische Volksgruppe erst ein
Jahr lang besteht.

Die im VGG generell vorge-
gebene Zusammensetzung der
Volksgruppenbeiräte istprimär auf
die Interessenvertretungsfunktion
(und nicht auf die Sachverst?indi-
genfunktion) ausgerichtet. Die
Volksgruppenorganis ationen
können bei dieser Konstruktion
der Volksgruppenbeiräte jeden-
fails nicht darauf verzichten, in
erster Linie ihre poiitischen Funk-
tionäre in die Beiräte zu nominie-
ren, wenn sie ihren Interessenver-
tretungsaufuag erfiillen wollen.
Auch die Bestimmung des VGG,
wonach neben den Vertretern der
Volksgruppenorganisationen nur
Vertreter der Kirchen und Mit-
gleieder allgemeiner Vertretungs-
körper (sofem diese bestimmte
Voraussetzungen erftillen) in die
Volksgruppenbeiräte berufen
werdenkönnen ( §4 Abs. 2 Z 1 und

s/90

3 VGG ), weistklar auf den Inter-
essenvertretungscharakter der
Volksgruppenbeiräte hin. Dieser
Umstand erweckte auch das Miß-
trauen der Volksgruppe-
norganisationen, die durch
die Volksgruppenbeiräte
ihr Vertretungsrecht be-
droht sahen. Die
slowenischen zentralen
Organisationen haben da-
her beim Einuiu in den
Volksgruppenbeirat er-
klärt: "Der Beirat ist kein
Vertretungsorgan der slo-
wenischen Volksgruppe.
Dies sind der Rat der
Kämtner Slowenenund der
Zentralverband sloweni-
scher Organisationen in
Kämten." Das Sachver-
ständigenwissen im enge-
ren Sinne wird angesichts
der oben skizzierten Kon-
zeption der Volksgrup-
penbeiräte nur zum Teil
von den Beiratsmitgliedem
eingebracht werden kön-
nen. Vielmehr werden die
Beiräte selbst ftr spezifi-
sche Fachfragen die ent-
sprechenden Fachleute be-
fragen und hören müssen.

u.
Die beiden zentralen

Organi sationen der Kämt-
ner Slowenen haben ihre
Vertreter in den Volks-
gruppenbeirat ftir die s1o-

wenische Volksgruppe
nach jahrelangem Zigem
im Sommer 1989 nomi-
niert. Der Eintritt in den
Beirat erfolgte unter dem
begründeten Vorbehalt,
daß die slowenischen Or-
ganisationen damit das
VGG und die hiezu erlas-
senen Verordnungen nicht
als den Interessen der slowenischen
Volksgruppen in Kämten entspre-
chend anerkennen. Es ist ve+
ständlich, daß am Beginn der Bei-
ratsarbeit prozedurale Fragen, wie
etwa die Annahme einer Ge-

schäfsordnung und von Richtli
nien für die Behandlung von För-
derungsanträgen zu lösen waren.
Substantiell stand zunächst die

verstärkte Förderung vor allem der
kulturellen Aktivitäten der slowe-
nischen Volksgruppe im Vorder-
gmnd, zumal auf diesem Gebiet
ein großer Nachholbedarf gege-
ben ist. Von wesentlicher Bedeu-
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tung war die Behandlung der
Schulfrage im Beirat. Die grund-
s ätdiche positive Beiratsäußerung
zur Errichtung der zweisprachi-
gen Handeslakademie in Klagen-
furt hat sicher viel dazu beigetra-
gen, daß die unzätrligen Schwie-
rigkeiten und Hindemisse, die
dieser Schule entgegenstanden,
überwunden werden konnten. Die
Noveilierung des Minderheiten-
Schulgesezes ftir Kärnten (in der
Fassung der im Juni 1988 be-
schlossenen Novelle) im Sommer
1990, die auf Grund des Verfas-
sungs geri chtshof-Erkenntnis se s

vom 15. Dezember 1989 notwen-
dig geworden war, wäre ohne
Befassung des Beirates mit dieser
heiklen Materie wahrscheinlich
anders ausgefallen. In diesem
Zusammenhang kam es u.a. auch
zu einer "Probe aufs Exempel"
dahingehend, ob die Beiratsäuße-
rung nun politisches und fachli-
ches Gewicht hat oder nicht. Die
Regierungsvorlage der Minder-
heiten-Schulgesetz-Novelle I 990
hatte die ablehnende Außerung des
Beirates zu einem wichtigenPunkt
nicht benicksichtigt- Die "Probe"
fiel zugunsten der Beirasäußerung
aus. Erfolgversprechend lief im
Beirat die Debatte über das zwei-
sprachi ge Kindergartenwesen an.
Es gab einen einstimmigen
Grundsatzbe-
schluß, den zu-
ständigen Gre-
mien in Käm-
ten z\ em-
pfehlen, im
Zuge der No-
vellierung des
Kämtner Kin-
dergartenge-
setzes auch
Bestimmun-
gen über zwei-
sprachige Ge-

Behandlung des Entwurfes des

Grundlagenberichtes der Bundes-
regierung über..die Lage der
Volksgruppen in Osterreich an den
Nationalrat. Im Beirat und in einer
Arbeitsgruppe konnten Vorsctrlä-
ge flir wichtige Klarstellungen und

rechtlichen Rahmenbedingungen
für die Einrichtung öfffentlich-
rechtlicher autonomer Volks-
gruppenvertretungen.

Ich habe immer den Stand-
punkt vertreten, daß die seinerzei-
tige Entscheidung der zentralen

Ergänzungen im Berichtsentwurf
erarbeitet werden Zunächst er-
folglos blieben hingegen die Bei-
ratsberatungen über die Gestal-
tung der 70-Jattr Feiem zum Ge-
denken an die Kämtner Volksab-
stimmung 1920. Doch ist die Hof-
fuung nicht unbegnindet, daß die
eingebrachten Ideen und Vor-
sctrläge zu einem späteren Zeit-
punkt wieder aufgegriffen und

eventuell wenig-
stens zum Teil ver-
wirklicht werden.

Die schwie-
rigste Arbeit im
Volksgruppenbeirat
flir die slowenische
Volksgruppe steht
uns allerdings noch
bevor: die Erarbei-
rung einer Empfeh-
lung an die Bundes-
regierung für eine

I erundlesendeRevi-
sion des VGG, weiters legistische
Maßnahmen zur Anderung des

Wahlrechtes, die eine Verretung
der Volksgruppen in den gesetz-
gebenden Körperschaft en ermö g-
lichen und die Schaffung der

slowenischen Organisationen, ihre
Mitarbeit im sogenannten Kon-
taktkomitee zu beenden, falsch
war. Ich möchte nicht behaupten,
daß die Volksgruppenbeiräte ein
qualitativ besseres Gremium sind.
Gegenüber dem Kontaktkomitee
haben sie den Vorteil, daß sie auf
einem Gesetz beruhen, daß ihre
Aufgaben klar umrissen sind und
ihre Konzeption dem in Österreich
vielfach bewlihrten Beiratssystem
entspricht. Damit ist wenigstens
ein "Minimum bei der Mitspra-
che", wie es Obenat Dr. Heinz
Tichy vom Bundeskanzleramt
formuliert, in institutioneller Form
gewährleistet. Das soll nicht be-
deuten, daß Verbesserungen die-
ses Mitspracherechtes nicht ange-
strebt werden sollen. Die bisheri-
gen Erfahrungen im Beirat für die
slowenische Volksgruppe lassen
die Hoffuung zu, daß es gelingen
wird, auch die noch vor uns ste-
henden schwierigen Probleme zu
lösen. Sollte dies gelingen, wird es

letzten Endes für alle Volksgrup-
pen in Österreich von Nutzen sein.
Klagenfu rtlCelovec am 22. X. 90.

meindekindergärten aufzuneh-
men. Eine Aöeitsgruppe aus dem
Kreis der Beiratsmitglieder befaßt
sich mit den Detailfragen dieser
Thematik
Von Bedeutung war weiters die
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"zgubu" negdje u Gradi§Cu ili Beüu
i zamu sva svoja iskustva, dobre
neosrvarene ideje, poznanswa i
hasnovite kontakte sobom. Oni, ki
dojdu, puni dobre volje, namjerov

kaniti. Lipo potiho sabiraju iskus-
tva i kontakte, poöinju nanoviö
djelovanje, kim su njevi prethod-
niki prestali i se öudu, kada sluöaj-
no doöuju, da nizu prvi, ki su ovo
ili ono kanili. Postoju ada skoro tri
generacije hakovskih aktivistov,
ke su opet podiljene u razne sloje
starosti. Samo ponekad se strefu
hakovci ovih trih generacijov, da
se malo upoznaju. Jedna takova
prilika je svakoljetni hakovski
veöer seniorov. Pri veöeru se sa-
sunuljudi, ki suprlje-koö bili skoro
svaki dan skupa u HAK-u, a sada
se jedanput kroz cijelo ljeto vidu.
Kakovaprijateljstva su ro koö bila,
kaZu veselje pri pozdravljanju,

Nije dost, samo jednoö u $etu biti hakovac, kot i nije
za druge dost, samo jednoö u ljetu biti Hrvat

i energije neznaju, kako su njevi
pedhodniki djelali i öa su oni sve

novi glas

srdaönost razgoyorov i stimunga
cijeloga veöera. Stara prijateljswa

Hakovski
sentor

Jedan od najvedih problemov HAK- a (manamanjkanja
pinez) je bio svenek fluktuacija. Odbori se priliöno brzo
minjaju, a "seniori" polako zgubu kontakt k novomu
peljaötvu. Dokle su imali sadasnji seniori odredjeno
vrime zvanaredno öuda lazno za gibanje, su sada obitelj
i djelo vaZniji. Druga hrvatska drustva stare hakovce isto
ne moru dovoljno integrirati, ar im ne moru nuditi
adekvatne strukture. Tako manjina ne more iskoristiti
vas potencijal, ki joj stoji bar teoretski na raspolaganje,
pi§e Jandre Palatin.

- To bi bili morali 1isto drugaöije
djelati!

- Zaö to niste tako djelali?
- Te iste probleme smo jur mi

imali!
- Ki jetamladi?

Ove öetire izreke zrcalu
problem, koga HAK u svojem 42-
ljetnom pos§anju jos nije mogao
rije§iti. Naime veliku fluktuaciju
funkcionarov i aktivnihljudi unu-
tar na§ega dru§fva. Jedni projdu,
drugi dojdu. Oni, ki projdu se

sl90
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se ozivu, stare skupne uspomene,
stare jaöke,... Svaki se druZi s

onimi, s kimi je prlje prebavio
dane i noCi, tajedne i misece u
HAK-u. Skoro premalo öasa osta-
je zamedjusobno upoznanje poje-

dinih generacijov. Samo na rubu
dojde do razgovora o sada§njem
djelovanju HAK-a, o liniji dru§wa
i o aktualni pitanji manjinske poli-
tike. Dostputi se ipokaZe, dabiv§i
hakovci veCnemaju, öa su teZi§Ca

djelovanja i da se ne slaZu s naöi-
nom ili s linijom HAK-a. A to je
§koda. Jer bilo bi j ako dobro, y aLno
i korisno, da bi ovi ljudi pratili,
zasarpali i podupirali na§e djelo.
Od toga bi profi tirala na§a narodna
grupa, jer öim jaöa su pojedina
dru§tva (zastupniki), tim jaöa je i
cijelokupna manjina. Zato bi bilo
dobro, ako bi mladihakovcimogli
reaktivirati ove starje ölane i biv§e

Sada§qie ponude ne od-
govaraju äeljarn seniorov

hakovske odbomike. Oni bi mogli
pomagati sada§njim odbomikom
na mnoge raznovrsne naöine i tim
dignuti kvalitet a mamda i kvantitet
na§ega djelovanja. Tako bi
pomogli ne s:rmo HAK-u, nego i
na§oj narodnosti u Gradi§Cu,
Madjankoj i Slovaökoj. U HAK-u
bi morali stvoriti gremij, u kom su
sve generacije hakovcev zastupa-

t4

ne, osebujno vaZni su oni ljudi
odn. one grupe, ke su u pro§losti

swarali liniju dru§tva. Ov gremij
bi se morao sastajati tro- ili öewe-
romiseölro i pri ovi sastanki skupa
s odborom diskutirati najva2nija

pitanj a akrualne manjinske politike
i hakovskoga djelovanja. Pri tom
bi mogli izdjelati strategije, ke su
juru pro§losti bile uspje§ne, nadalje
organizirati projekte, pri ki bi i
"na§i seniori" aktivno sudjelivali.

U öem leZu osebujnosti i

ke se nam öinu nove i progresivne
su jur tako stare kot samo dru§tvo,
i biv§i funkcionari su s vedim ili
manjim uspjehom poku§avali os-
wariti te ideje. Oni znaju zaö se

ovo ili ono nije moglo realizirati.
Poznaju mnoge
socijalne, ekonomske
ipolitiökemehanizme
ki prepriöavaju i1i po-
dupiraju razliöne pro-
jekte, ke ati sada§nji
aktivisti jo§ nisu izvi-
dili, iskusili ili anali-
zirali. Takova iskust-
va bi podupirala sva-
ku akciju, ka je plani-
rana i organizirana u
suradnji starjih i
mladjih. Potro§ili bi
znatno manje energi-
je, öasa a znamda i
pinez.

II.
U kontakti, u poznanswi, ka

su "seniori" sklopili ili jur za vri-
me svojega djelovanja u HAK-u
ili prilikom svojega zvanja. Neki
"seniori" imaju na peldu dobre ve-
ze u politiku: mnogi od njih moru
samo jednim nazivom organizirati

vaZnosti te grupe "seniorov"?
L
U jur spomenutom iskustvu

na§ih prethodnikov: mnoge ideje,

termin kod nekoga politiöara, do-
kle mi nazivamo, pi§emo itd... i
ipak ne dostanemo termina kod
neke politiöke institucije ili na ne-

Jt.
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kom uredu. Isto valja za liüne veze
k odredjenim poduzedem, fi rmam,
novinam i spodobnim insitucij am.
Od svih tih vezov bi moglo hrvats-
ko gibanje znatno profitirati
pomoCu "hakovskih seniorov".

m.
Mno gi

biv§i hakovci
su danas poz-
nati i priznati
kapaciteti u
svojistruka:na
neki privredni
podruöji, u
znanosti, u
umjetnosti itd.
ILivr§ufunkci
je u vaZni
pozicija u po-
duzedi, firma,
organizacijaiu
javnomZivotu.
Svojim zna-
njem, svojimi
sposobnosti i
svojimi talenti
bitiljudimog-
li potpomagati
djelovanje na-
§egadru§tvaza
opstanak i do-
brobit Gradi§-
Canskih Hr-
vatov. Ako jur nimamo profesio-
nalnih funkcionarov, zaö si nebi
zvali stmönjake na pomoC? Tako
bi mogli bar malo profesionalnije
djelati!

Da bi ali omoguCili ovakovu
suradnju, morali bi najprije stvori-
ti neke strukture u ovoj velikoj
grupi starjih hakovcev. Velik dio
na§ih potencijalnih suradnikov
naime uopCe nezf,ra, kako bi nam
mogli pomodi. tri nemaju öa se

dogadja u sceni, öa djela HAK, i1i
se morebit ne slaZu s nasom politi-
kom ili j ednostavno nisu motivira-
ni, angaZirati senabilo kakovnaöin
u hrvatski posli.

Ako nam se ugoda, sftoriti
pomoCu onih, ki imaju jos relativ-
no dobre veze k HAK-u, takov
gremij, ukogabi svaki bivsi hako-
vac pozvao one ljude, ki su pred

sl90

nekolikimi ljeti bili s njim u HAK-
u, onda bi ta gremij mogao infor-
mirati i motivirati one ljude. Po

sebi razumljivo bi takov "savjet
starih"mogao i utjecati na politiö-
ku liniju i na djelovanje dru§wa.
Pri skupni sjednica bi mogli odbor

i ta"savjet starih" definirati kratko
- i dugoroöne cilje, teZiSCa
djelovanja i strategije, kako do-
stignuti te ci1je. Ovim putem bi bio
osiguran i kontinuitet djelovanja,
jer u odboru uvijek postoji neka
fluktuacija, odbomiki se minjaju i
tako se dugoroöni cilji izgubu iz
oöiju. Ponekad se djelovanje kon-
centrira na jednu odredjenu temu,

Ne iskori§davamo ni
financijelni ni duhovni
potencijal na§ih liudi

a vzato se zabi na druge vaZne
teme. Uz ove neposredne pozitiv-
ne efekte na djelovanje dru§wa bi
organiziranje ovih starjih hakov-
cev imalo ali i cijeli red posrednih
poslijedic. Stara prijateljstva bi se

opet oZivila i intenzivirala. Mno-
gi, nekada sröani i zagiäeni
hrvatski "borci" bi opet na§li svoj
angaämani svoju wist. Povezanost
med starjimi i mladjimi bi bila
veCa, a dost puti bi neki "etablira-
ni" hakovac mogao pomoCi mla-

domu Hrvatu, da najde posao, ili
samo neki dLob uz studije. Dost-
puti i§Ce neki mladi akademiöar
posao, a starji hakovac bi mu
mogao lako pomoCi ili svojom po-
zicijom i1i svojimi kontakti. Na-
Zalost do toga öuda puti ne dojde,
jer se sta{i i mladji premalo poz-
naju odn. neznaju jedan za drugo-
ga. I mi Hrvati bi si mogli sworiti
neku mriZu, unutar ke si jedan
drugomu 1»maZemo. Takov si-
stem, u kom bi si Hwati jedan
drugomu na sve moguCe naöine
pomagali bi sigumo zdignuo i sa-

mosvist tamnihHrvatov. Do toga
je alijo§ dalek put. Za buduCnost
Ce biti zada1a odbora, a1i i onih
"seniorov", kim je daljnji razvitak
Hrvatov i HAK-avaZan, stvoriti te
spomenute strukture i zbuditi
"spavajude snage" na§ega dru§tva.

-AfiUY
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J E ZIKO S L O V LJ E

HrYatski jezik
u SIovaökoj

Gradi§danski Hrvati u Austriji i Republika Hrvatska su
do zadnjega ljeta kumaj zrtali za slovaöki dio Gradi§-
öanskohrvatske dijaspore. Zeljezni zastor je prekinuo i
prerizao sve kultume i druge veze k Hrvatom u okolici
PoZona. Poslijedica toga je, da danas mnogi Hrvati iz
Austrije gledaju svoju bra-
öu Hrvate zaUgre i Slova-
ke, dokle su sami srditi,
ako je gdo - analogno -
naziv a Nimcem. Slijededi
ölanak o jeziku sada§njih
hrvatskih sel u Slovaökoj
je pisao studenat slavistike
Petar Tatky izPoäona.

Najsjevemija kita Gradis-
Canskih Hryatov su Hrvati u S1o-
vaökoj. Oni su drugim Hrvatom u
Gradi§du spodobni ne samo po
porijeklu, nego i po jeziku. Nima-
ju ni problemov s izgovorom, ar
siovaöki jezik, kom se zveCega
sluZu u javnosti zYana sela, je
utemeljen na istoj slavskoj bazi.
Zizma druga je ali situacija §kol-
ske i pred§kolske dice i mladine.

Ne zna se toöno za broj Hrva-
tovuSlovaökoj, ali §acase, dabi ih
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danas bilo kih 3. 000. U prispodo-
bi s Austrijom i Ugarsl<om je to
nek §akica, ali i ova §akica sejo§
dili med öetvera sela i tri temeljne
grupe. To su Haci, Moravsko-
poljski ter Potkarpatski Hrvati.
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Stari ka§tel u u centm varosiCa Rosvar Crikva Sv. Mikule u lkvatskom Jandrofu

HACI
Gradi§danski Hrvati - Haci

Zivu na öistom sjeveru GradisCa i
sli§u istoj jeziönoj, koti etimoloskoj
grupi Hrvatov, ki Zivu u
austrijanski seli Pandrof, Novo
Selo, Rau§er, Lajtica, Bijelo Selo
i Gijeca, ter ugarski seli Bizonja i
Hrvatska Kerrlja. U Slovaökoj su
to dandanas samo jos dvoja sela -
Hrvatski Jandrof - kot centar
"hryatstva" u Slovaökoj - i Öuno-
vo. Na poöetku ovoga stoljeda su
Zivili Hrvati jos i u seli Rosvar.

Hrvatski Jandrof
Jarovce

Kroatisch Jahrndorf

sli§i med najbolja hrrratska sela i u
Austriji i u Slovaökoj. Ovo je bilo
do 1 948. ljeta zizma öisto hrvatsko
selo, no zadnja brojidba nam
pokazuje, daje od 1.2W stanovni-
kov "samo jo§" 900 Hrvatov. Uz
§akicu Ugrov se simo seli sveveCi
b§ Slovakov izPoLona. To ima
naravno i utjecaja na jeziöni razvi-
tak arnekoliko slovaökih skolarov
zna poslovaöiti öisto hrvatski raz-
red u §koli. Ali, hvala Bogu, za
Hrvatski Jandrof se jos more reCi,
da ovde govoru dobro hrvatskijos
sve tri generacije, premda ona
mladja svenek manje. Jezik Hr-
vatskoga Jandrofaje kot i u vedini
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sel Gradi§Ca öakavski i ikavski.
Stoprocenüro je isti jeziku su-
sjedskoga Bijelo ga Sela. Za razh-
ku od sridnjega GradisCa je ali
jezik Hacev dostprepleten s ger-
manizmi i ugrizmi. Ako jos prira-
öunamo, da se ovde gusto misa i
slovaöki jezik, onda je rezultat

Crikva Sv. Mhovila i cimitor, Cunovo

novi glas

jedna öisto lipa mi§avina. Interc-
santno je, daje i dostrazlikov med
Jandrofom i drugim hrvatskim
selom na slovaökom Hatu: Öuno-
vom. To suopozicijeriöi, kotnpr.:
§kale - lojtre, trava - haljuga, buht-
lati se -tjengati se (igrati nogomet)
i spodobno. Napoöetku §kolskoga
ljeta 1990/91 se je pojavita
moguCnost uöiti hrvatski jezik u
jandrofskoj §koli, no istodobno i
moguCnost uöiti nim§ki jezik u
susjedskoj, djelom jos i dandanas
hrvatskoj Gijeci. Dost je turobno,

da se je veCina
hrvaskih rodite-
ljev odluöila za
nim§kogi jezik.
Ali to samo zrcali
dana§nji trend u
Slovaökoj.

öunovo
Samdorf

je drugo öakovs-
ko selo na Hati.
Bilo je nemer os-
novano od Hrva-
tov, ali skoronig-
dar nije bilo tako
öisto kot Hrvats-
ki Jandrof. Sve-
nek je ovde bilo i
Ugrov, ter Nim-
cev. Danas je od
tisuC stanovni-
kov700Hrvatov.
Udio ovihdrugih
narodnosti je po
sebi razumljivo
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utjecao i na jezik Öunovcev. Pred
svim imajako öudanim§kih riöi. I
zaovo selo, koti zaJandrofbi se
moglo redi, da ovde jo§ sve tri
generacije govoru hrrratski jezik.

su po mojem mi§lj enju i veC skloni
asimilaciji. S druge strane je hvale
vridno, da se na primjer ovde§nji
nogometni klub zove FC Croatia,
öa nisam uptio nigdar u cijelom

A1i ipak se öini, da je propadanje
jezika kod najmladje generacije
znaoro vede nego u Jandrofu. I
kod onih, zizma najmladjih se

skoro uopCe ved ne öuje. Öunovci

Gradi§Cu i zapadnoj Ugarskoj.
Prem ovih predbvacivanj se ali za

"slovaöke" Hace more jo§ svenek
reCi, da su to dobri i svoga naroda
svisni Hrvati.

Cunovo: jedini hrvatski natpis u selu

MORAVSKOPOLJSKI
HRVATI

Situacija kod Moravsko-
poljski Hrvatov je znatno tuZnija.

Ovo podruöje, koö zipka Hrvatst-
va, ovkraj i onkraj rijeke Morave/

March j e bilo domovina nekolikih
tisuC Hrvatov. U Austriji su jako
brzo propali zbog ugnjetavanja sa

strani nim§kihknezov, au Slovaö-
koj je ostalo samo jo§ zadnje selo:

Devinsko Novo Selo
Theben Neudorf
Koö je bila hnatska i cijela

okolica: Bistrica, Lamoö, Dubra-
va, ali sada onde nima ni traga ni
slijeda po Hrvati. Pred kratkim je
umro zadnji Hrvat u Lamoöu, a u

Dubravki Zivi jo§ sami zadnji
hrvatski hiZni par.

Novo Selo je takaj öakavsko.
Danas ima prik 25 tisud stanovni-
kov, od toga 2O tisuC u novom
naselju veljek uz selo. U starom
izvomom selu je od pettisuC ljudi
kih tisud Hrvatov. Jezik Hacev se

uopöe ne more prispodobit s

novoseoskim jezikom. To je i
posljedica toga, da su Novoseoci
do§li simo iz sridnje Istre, ada iz
öisto drugoga podruöja, nego
veCina Hrvatov u Gradi§Cu. Zato
je njev jezik dost te§ko zaranxri-
u. Zbg toga Ce biti od velikoga
znaöaja rjeönik gospodina BalaZa,

ki je jur pripravljen pod §tampu.

On sadrZava kih sedam tisud riöi
novoseoskoga dijalekta. Uzrok
tomu, da se Novoseoci samo te§ko
pominaju s hrvatskimi gosti iz
Ausrij eje, da naZalostj ako mi§aju
slovaökoga. Po moji notica je to

skoro 50 procentov, öa je
bome jurjako öuda. Hrvat-
ski govori nek ona najstari-
ja generacija, sridnja jo§
kako-tako razumi, ali jako
öemema je situacija kod

<< Stambeni bloki za

ved od 15. 000ljudi
su u Devinskom

Novom Selu zadusili
seoske strukture, stare

stane a sada se

nagaZaju cimitom.
Samo [IrvatsWo jo§

nisu mogli zniöiti.
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mladine. Ona Zivi jur u öisto slo-
vaökoj sredini i zapravo nima
ozbiljnoga interesa uöiti se bilo
knjiZevni, biio seoski govor.
Gradnjom novoga naselja, kamo
se je naselilo prik 20 tisuC Slova-
kov, su hitili hrvatswu u Devins-
kom Novom Selu grudu u grob.

Kako Ce dalje zgledati ta razvitak
zasada jo§ nije jasno. Mrvu öa se

more razjasniti jur pri dojduCi
komunalni izbori, ke Cedu u S1o-

vaökoj o drtatu 24. novembra. Ako
nastane naöelnik selan Slovak, öa
je dosta vjerojatno, bit Ce to dalj-
nja gruda u hrvatski grob.

POTKARPATSKI HRVATI
Kad smo jur spomenuli hr-

vatski grobu vezi s Devinskim
Novim Selom, moram spomenuti

i

Hrvatski Grob
s velikimi slovi

"H" i "G". To je zadnje
hrvatsko selo na trnavs-
koj ravnici pod Malimi
Karpati, ishodno od Po-
Zona- Na ovom prostoru
su skoro ved od 60 pro-
centov sel utemeljili
Hrrati. Koö je bilo hr-
vatsko selo i Senkevice,
danas je to samo jo§ Hr-
vatski Grob. I ov naziv
sela nam jur signalizira,
kakovo je stanje Hrvats-
tvauovom selu.Mislim,
da ta naziv jako pa§e na
sadaSnju situaciju.
Hrvatski govori samo jos
najstarj a generacija 1ju-
di. Svi ostali samo slo-
vaöki. Od 2000 stanov-
nikov je nek 400 Hrva-
tov i hrvatsko potiho
umira i ide u ta H(h)r-
vatski grob. OZiviti Hr-
vatstvo, bar öa naliZe je-
zik, se öini skoro nemo-
gudim, pred wim zato,
ar u selu skoro nije mla-
dine. Svi su na §kolapo
cijeloj Slovaökoj i pak se

selu najradje u PoZon.
Ov pregled hwatskoga jezi-

ka u Slovaökoj triba zavrsiri i
pogledom u bududnost. Kakove
§anse ima hrvatski jezik u Slovaö-
koj? Prez rozeckastih oöalji riba

st90

reCi, da nise uprav velike. Politiö-
ka situacijau Slovaökoj i nesigur-
no ekonomsko stanje su uzrok

Par u prebogatoj narodnoj no§nji tlrvatskoga groba

nemer kot manjevridan, ali sigumo
kot nepotriban j ezik. Pred kratkim
mi je rekla divojka u Hrvatskom
Jandrofu: Moji roditelji su Hrvati,
ali j a ne tribam ta jezrk- eemu mi
je ondobafl U selu maju svi ionako
bolje slovaöki. I u Gradi§Cu? Ri
jetko idem tamo i zvanatoga dobro
govorim nim§ki, pak se znam s

njimi i tako pominati. Oni ionako
govoru svi bolje nim§ki, u hrvats-
ko öuda mi§aju. Jugoslavija? S
na§im dijalektom ne more§ onde
ni§t zapoöeti. Onde Cu radje go-
voriti po slovaöku, to je ionako
spodobnije tomu §tokavskomu

jeziku. Ovde je
öisto jasno re-
öenokakovafi-
lozofija je sada
"in" u Slovaö-
koj. Aliipaksi-
tuacijahrvatske
dice nije tako
prezishoda,kot
u Ugarskoj ili
Austriji. Za
Slovaka glu§i
gradi§Cansko-
hrvatski jezik
kotdijalektslo-
vaökogajezika.
I takaj je istina,
da se kroz slo-
vaöki more bo-
lje nauöiti knji-
Zevni hrvatski
jezik i da se

more Slovak
dobro sp-
orazumiti s

Hrvatom. To i-
maipozitivnui
negativnustran.
Minus je, da se

zbogspodobnih
jezikov laglje
provodi asimi-
lacija.
Plus je, da se

dicai sa slovaö-
kim materinskim jezikom, ako
kanu, najmanje u jednom ljetu
dobro nauöu hrrratski.

I to je jedini uzrok za osmih
na hnatskom obrazu.

tomu, da mladina nima uprav toli-
ko interesazanarod i njegovjezik,
kotje to napr. u Ausuije. A ako se
jur kanu uöiti jezike, onda se svi
trsu za engleskim ili nim§kim
jezikom. Hrvatski ne gledaju
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na§ih
Izbor(i

en
Dogoditi bi se mogla ova fiktivna izboma kampanja
danas, öer ili pred dvimi ljeti bilo u kom hwatskom
selu u Gradi§öu. SadrZaj je slobodno izmi§ljen
i bilo-ka sliönost ili spodob Zivim osobam
nije namjerna i je öisto sluöajna.

Tri peßone, Zene, svaka je mandatarica svoje stranke.

Sve ti hene glumi ista glumica. Kad zaw§i prw uloga

odlazi i u najbaöem wimenu za pozomicom minia
malimi trki svoj izgled.

Potibna sredstva: prodikaonica/pult ili stol sa stolcem
prva Zena: lajblj Zenske poljanske no§nje, dvi mape
(bene-ordner), sujeianj kljuöi, konzervativna frizun;
druga Zena: oAalje samo za öitanje, tj. poloviöne, Crljen

bluz, velika fuo§a, vlasi malo stupirano;

treta Zena: Cmi Zenski jutklj (sako) sa zelenim ru$a-
cem u kpiöu na prsi, oöalje n ömim ili §arim okvirom,
jako moderan dizajn,laatka modema frizun.

Nastup prve Zene u no§nji (iz tehniökih uzrokov samo

gomji dio), s kowewativnom frizwom i dvimi ordnei
u ruki (pod pazom) a na prsti joj visi svehnj kljuCi,

stupi na pommicu i malo hektiöno gleda u publikr"
onda pak na svoje rulne ute, onda opet livo i desno kot
kad bi se jako pa§öila:

J

I

V
Z

Dobar dan, Bog vam daj dio svete ma§e. Ste svi
ovde? Onda Cemo va ime BoZje poöet!
Kad sam se ja odibrala za mandataricu moje
süanke, sam si rekh: Öu poöet va ime BoZje. Bog
Ce mi jurpomoC, ako mi i nijedan drugi ne
pomore i me svi ostavu i riZu na mojem stolcu.
Rekla sam si, öa ta Bu§ek zna u BeÖu, to znam
BoZjom pomodu jur dugo u Gradi§Cu. Zato sam se

odibrala za predsjednicu dru§wa "Pro Hrvati".
Pitala sa:n i mojega mtüa, öa bi mogla djelat. On
mi je dao ipak pravo: Sve Zene u na§em dru§tvu
neka se u budüCnosti pokaZu u prelipoj na§oj

hrvatskoj no§nji. MuZi nisu tako vaZni, ti neka si
jaöu i tamburaju.

(mala pauza: gleda na ure pak spla§eno gleda u publiku)

Oprostite me kratko, ja moram samo kratko nazvat
moje dite, je li je doma ionako we u redu, je li
mamda gdo nije obeteZao pokle sam pro§la.

I

I
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(Ide laatko van, za zastor, tako da ju nije viditi, ali auje

se nje glas kako naziva/telefonira)

Da, da veljek 6u dojt domom, srce. Ovim ljudem
ovde moram jo§ kratko povidat, zaö dau
buduCnosti neka pak mislu, da Ce na§a stranka
spasiti Hrvate. ea veli§, öa... zal, to ja ne bi
mogla? Öa? Je Ii to uopde znur.... No..., ki si sam
pomore, tomu Ce i Bog pomoC. Ali sada moram
opet van, zbogom.

(stupi opet na pommicu)

Oprostite, morala sam
samo mojemu ditetu i
muZu reC, da Cu ionako
veljek dojt. Snif, §nil ki
ovde kuri? Ajzo kod
mene doma se to ne smi.
Kade sam bila postala? A
da, kod no§nje, u koj
moramo svaku nedilju
pojt k ma§i i na na§e
priredbe. A öa to nij
veljek i dobra prilika, da
narod öuje na§e lipe
crikvene zbore? Onde se
öuva na§ jezik, tim se

moremo identificirat!
Svaka Zena mora svojega muZa, ako je Nimac.. .

se malo vragoljasto posmije u publiku) ... pravoda
i Ugar ili Slovak... Svaka prava hrvatska Lena
mora svojega muZa nauöit hrvatski! Svejedno je li
je nek mali, leZi samo va stelji i kaslja. Ali muZ
kera va stan, svejedno, kakov je! A h:vatski se

mora isto nauöit. Da, dva je veC nego jedan!

(Djela kot da bi ju iz publike gdo nesto pitao)

Prosim... Kako?...

(Djela kot da ne bi veljek razumila)

A, vi kanite znat, öa je na§ identitet?

(Presta§eno gleda na ure, i heki1no veli:)

ZaBoga miloga, sada ali moram domom! Rado bi
vam dala na vo odgovor: Ali sada ved ne gre.
Kada Cemo se opet sastat?

(Kot kad bi do§ao predlog iz publike)

Ne, u ovom i u dojdudem misecu veC ne gre, ar
imam svaki tajedan drugi termin - a i familija me
prauha!

@oslu§kuje u publiku )
Da, da pred BoZiCi bi §1o, ar onda Cu ionako opet
dojt simo kupovat. Ali onda 6emo ov sastanak
povezat s nastupom na§ih tambura§ev i zbora. A
do onda bi vi, drage Zene jur sve mogle imat svoje

Ako prauhate §nit, vam ga morem preskr-

(It4ala pauza, onda fri§ko)

A1i dajte, Cemo si fri§ko jednu zajaöit...

@oAne dirigirat i zajaöi si "Ilrvat mi je otac i l{rvatica
mat"... dlazr)

Uaz druge Zene u örljenom bluzl, govoi

sridnjogradßöwtski dijalekt, govori potihlje (polagati-
je) od prve hene.

Dober dan.

(se sjede ili postavi, si nasadi oöalje za öitanje s polo-
voönimi stakalji)

Mi u na§oj stranki smo svenek bili za öin visu
slobodu Hervatov u Gradi§Cu. Osebujno nasi
Hervati na Poljanci su iskoristili ovu slobodu po
nalogu na§ih pejajudih naöelnikov i
vicenaöelnikov... i su se öin jutije asimilirali. Kot
je jur rekal na§ stari tovaruS Fric Slovak - Bog
neka mu da jo§ öuda let, da bude mogal sve to
vidit öa mi sada delamo - ada, kot je rekal tovarus
Slovak, se neka svaki öin jutije asimilira. Ja san si
to zelak sercu. Jo§ pred tridesetimi leti nisan znala
ni jednu riö hervatski. No, sada öujete, kako san se

asimilirala. Riö za riöon san se derZala Slovakovo-
ga naloga.

(Slu§a u publiku, kot da bi joj gdo nesto zavilauo)

Ca... tako mislite, da nas Fric Slovak nije mislio
takovu asimilaciju? Vi mislite, da san ga krivo
razumila? Öa... vi mislite, da uopde nije mislio?

@ojsek je ne§to krivo razumila i malo joj se nzve&i
obraz)

Pardon, vi mislite... öa ja o ton mislin? Kad bi

no§nje.
bit.

I

I

I

I
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Slovak imal nim§ke §kole, bi se i on bio zalagalza
Hervate. A1i prez §kole i prez knjig...

(Zamigne s okom, opet u dijalogu s publikom)

Öa, vi mislite, da su ovi svi zeleni ovde, vi Hakov-
ci pak ovi mladi angaZirani Hervati?

(Zdigne svoj glas)

Ne, to ne verujen! Gdo je to rekal? Na§ Prezidi...
ne, ne to si ne moren predstavit. Kamo vi mislite?
Na§ Prezidij se tu ne bavi s Hervati. To je do
ugovaranje, öa vi delate! Öa, je li ja Hervate
zastupan u politiki? No sigumo! To mi je sedanja-

sta...

(Gleda na öedulju i nabraja)

Jedan, dva, tri... obitelj, Zene, §kolswo... osan,

devet. . . öelari. . . trinajst, öetemaj st, gojitelji
kuniCev, §ah-igraöi, dru§wo jubiteljev Zepnoga
toLa..., ... a pardon, osanajsta toöka su Hervati!

(Si minlje oöalje i si zapali cigaretu, dvalaat diboko
potegne )
Ne, ja nisan protiv toga, da na§a frakcija Hervatu u
Saboru daje manjinski referat, da bi bio hervatski
mandatar. A1i ako bi to uöinili, bi morala piznat,
da na§a manjinska politika ne odgovara, pak da na
priliku ti grintavi hakovci imaju pravo. Ne!!! , to
nesmimo primat! Öa? Koru§ka?

Upubliku)

Kod nas ni§t ne smi bit kot u KoruSkoj!

(opet u razgovoru s jednim u publiki)

Ne, ne... ti ki su po tajedan u Beöu, ti zeleni
pendleri ne maju za na§u problematiku. Ti neka se

ne mi§aju u na§e posle!

(Opet prema drugomu u publiki)

ea, vi ste pendler, iz julrcga Gradi§öa? No,lipo, i
ja san pendlerka. Ja znan kakoje to. Ja znan kade
nas §ojin Zuji...

(Svitlo se n§kri - dlazt)

Uazi teta Zena, salopna, modiönq sa ömim sakoom i
zelenim rupöacom u Zepiöu prik prsi, modiöne oöalie,

ima modeme nau§nice (klipse), govori neki
j uZnogradi§ö anski dij alekt.

ZÄrävo, seavas. Meni je jako drogo. Kako vam
ide? Ja su krot do§la iz Celovca, kade su mi
Slovenci sastavili moj novi manjinski program. Mi
se moramo vede kod nas u Gradi§Cu i Beöu
orientirat po Koru§koj. Na§ cilj je, da ukljuöimo
sve manjine u na§ program... ...da, pravoda i
Kurde, eileance, Ukrajince, Turke, teple,
lezbijke... no siher i Hrvote.
Ako premislim, je ajgentlich sväki manjina, i jo.
Ali to Ce se preminit! No, to öä ta koru§ka smola
kani, to Ce näs peljäti u geto. Mi moramo oworiti
na§ horicont! Mi moramo biti solidami s drugimi
manjinami! Nesmimo se samo mi Hrvoti, Sloven-
ci, Öehi i Ugn zalipit na drugoga kot smola na
praunasto drivo! Mi Cemo stvoriti multikultumo
dru§wo u kom svaki svakoga razumi. Vi 6ete

sigumo pität, kada Cemo se sve te jezike nauöit.
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Zato söbsda§tendlih nimamo koli. Dost problie-
mima imäm jur s hrvotskim. Mi Cemo se wi
pominät po ni§ki al engle§ki. Neki nam predba-
civaju, da kanimo manjine zataknut u "Minder-
heitenreservat", u takozvano "Zehntes Bundes-
land". To ni istina; Cemo iz cnleAustrije napra-
vit "Zehntes Bundesland"! A ako Tirolci,
Vorarlbergeri, Sojcburgeri i Korusci kanu, da se
zalaäemo i zanje, moraju se deklarirat kot
manjina.

(prema publiki, kot kad bi ju gdo Ca pitao)

Öat le li öemo vojkompf naöinit? No siha Cemo
öä dilat. U svakom selima Cemo ubisit plakat...

(nagla§ava i kaZe s prstom)

... trojeziöan plakat. Po niski öemo isto napisat,
da nas budu razumili i Ugri i Hervoti u
Gradi§Cu. Da to nije doast, nako znamo. prik
nä§ega organa Hervätsko novine Cemo masivrro
pojt med narod. No, nijednoga Cemo tiranizirat!

(opet prema publiki)

Öä, vi mislite, da to ni doast? Zn.u,zilt,pak i ta
Hrgavi kod rädija i televizije je näs. Zato Cemo i
kod ORF-a dostati doast vrimena za reklamu. eä
je na§ cilj? Öä to jos niste stoli u Hervätskih
novinama i u novom glasu? Mi Cemo sworit
melting pot. Sve manjine Cemo skupa stälit. A
dobit Cemo novu manjinu u Austriji: Deseto
savezno zemljäke.

(sadajako dihe jako svoj glas)

Onda Cemo konaöno bit u veCini!

(opet odgovanjuöi na pitanje iz publike)

Öa... ca da Cemo s ostalimi Austrijanci? No, rrist
lagljega. Te Cemo poslat u Minderheitenreser..
vat! A kad bude lipo vrime, Cemo si je pojt
pogledat. Svaki Ce za dvojset silingov dostat
ulaznicu i frtalj örljenoga. A zato si more gledati
ta denaturirani bivsi veCinski narod, Schuplatrle-
re i Jodlere, kako tuncäju oko majuskoga driva.
Namjesto aplauza Cemo im dät pinez za nosnje i
instrumente. Pak mi svi kanimo, da si je turisti
dojdu pogledat.

S ovim kabaretom su dobili Dorosa Maurer i grupa
autorov pod pseudonimom "maliradiö" prvu nagradu

pri prvom naticanju u maloj umjetnosti, ko je
raspisao }kvatski akademski klub prilikom Dana

mladine 90 u Koljnofu.

>Garibaldi Gradi§danskih tlrvatov<
Jednostavno bi bilo politiöarom austrijanske

republike, ako bi manjinski funkcionari djelali toöno
ono, öa politiöari kanu. Istotako jednostavno bi bilo
hrvatskoj narodnoj grupi, akobijoj politiöati dali sve
ono, öa zastupniki narodne grupe potribuju.

Ako se teZi za jednim od ovih ciijev je najjedno-
stavnije, da se manjinska politika pelja na razini
kumstva i da zastupniki pojedinih drustav budu u
kumski odnosi. Zanimljiv bi bio slijedeCi scenarij:

. Clavni savjetodavaö zemaljskih peljaöev bi
morao biti Hrvat. Ta isti ölovik bi istovrimeno mogao
biti i predsjednik nekoga hrvatskoga drustva i u
odboru jo§ nekoga drugoga hwatskoga druswa. Kot
savjetodavaö zemaljskoga vrhovniötva bi mogao
pomoCi, da neki Hryat zatzme visoku funkciju u
zemaljskoj sluZbi, da nastane na peldu odgovorni za
hrvatski sluZbeni jezik ili da nastane nadzomik za
hrvatske §kole. Ti visoki funkcionari bi pak sigumo
bili pripravni, da se angaZiraju u hrvatskom narod-
nom gibanju, da preuzmu peljanje nekoga hrvatsko-
ga dru§tva. Pri takovoj konstelaciji sigumo nijedno
od tih dru§tav ne bi trpilo financijski glad ili Zaju. Ako
bi se pak jo§ ugodalo da se iz re grupe jos ki probije
u medija na ko to odluöujuÖe mjesto, onda bi se öuda
moglo djelati da politiöari ispunu sve ono öa zastup-
niki narodne grupe porribuju. Istotako bi se ali moglo
i dogoditi, da manjinski zastupniki djelaju sve ono, öa
politiöari kanu.

Akomislitedaje ovakov scgnarij nemoguC onda
se vkanjujete. Ovako sliöan scenarij postoji. A ta
glavna, kljuöna osoba, takorekuC padrone u tom
scenariju je dostao juri öasnu tinrlu >Garibaldi<. Kad
je pakjedan Zenski kotrig vlade rekao da ne pozna
muZa s imenom Garibaldi ki kotrolira medije, izdava-
nje §kolskih knjig, ki odluöuje o podiljenju subven-
cijov, ki podupira odredjene muziöke grupe i poje-
dince, ondaje odgovorio bivsi predsjednik prethodne
organizacije JEV-a Qvlladine europskih naronih grup)
Heinrich Schulz, da njegova organizacija nima finan-
cijska sredstva dodiljivati nagrade, ni moguCnosti
dodiljivati tinrle. Jedino öa joj preostaje je, da dodi-
ljuje öasna imena. I tako je dodilila >glavnomu mana-
geru< (padronu) francuske i nimske manjine u Aosta-
dolini u Italiji Öasnu dnrlu Garibaldi.

Hvala Bogu u GradisCu jos nimamo takovoga
>glavnoga managera< ki bi na peldu savjetovao
vladi, koga neka pozove u Narodni savjet ili kada se
neka raspi§u odredjena mjesta i ke osobe neka popu-
nu ta mjesta.

tri je znamda Vam dragi stitelji poznatakakova
liönost, koj bi Heinrich Schulz dodilio öasnu titulu
Garibaldi Gradi§Canskih Hrvarov? Jure Spika
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